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 مستخلص

إبراز بعض الصعوبات التي تواجه المشروعات الصغيرة  :تتمثل مشكلة الدراسة في
وتحد من قيامها بدورها في تنمية الاقتصاد السعودي ومن هذه الصعوبات التي 

 :تناولتها الدراسة

غياب الإطار  -، والاعتماد على العمالة الوافدةالعمالة الوطنيةقلة توظيف     
ً المشروعات الالتنظيمي، للقطاع الخاص عموماً ولقطاع  القصور  -صغيرة خصوصا

 .في التمويل من جانب بعض مؤسسات الإقراض

 :لذا فأن أهداف الدراسة تتمثل في

عات الصغيرة في الاقتصاد تسليط الضوء على أهمية الدور الذي تمثله المشرو    
إيجاد الإطار التنظيمي  -المناسبة لتوظيف العمالة الوطنيةإيجاد الحلول  -السعودي

والتكامل  عم قيام المشروعات الصغيرة، ورسم السياسات لها وطرح خيار التلاحملد
تطوير آليات التمويل للمشروعات الصغيرة وضمان  -كبديل لها عن المنافسة

 . الائتمان المقدم لها

ً للهدف العام للدراسة فقد تم إجراء دراسة ميدانية على مديري المشروعات  وتحقيقا
البيانات الخاصة بهذه الدراسة باستخدام قائمة استبيان أعدت الصغيرة، وتم تجميع 

خصيصاً لذلك، وتم اختبار هذه البيانات بعد إدخالها في الحاسب الآلي، باستخدام 
 . الإحصائية ببعض الأسالي

مقدمة الدراسة والدراسات : فصول، الفصل الأول خمسةاحتوت الدراسة على 
روعات الصغيرة وأهم المشاكل والتحديات أهمية المش: الفصل الثاني. السابقة

الفصل . المشروعات الصغيرة وتنمية الاقتصاد السعودي: الفصل الثالث. المعاصرة
 .النتائج والتوصيات: الخامسالفصل . تحليل نتائج الدراسة: الرابع

أهمية استقطاب قطاع المشروعات الصغيرة للعمالة الوطنية، مع : أوضحت النتائج
أهمية إيجاد إطار تنظيمي لدعم إقامة ورعاية وإدارة شئون . الة المؤهلةاستقدام العم

أهمية تطوير آليات تمويل المشروعات الصغيرة وضمان . المشروعات الصغيرة
 . الائتمان المقدم لها



ضرورة اهتمام المسئولين عن إدارة المشروعات : ونوصي في نهاية الدراسة بـ
، والحرص على تدريبها وتنمية مهاراتها، مع الصغيرة  بتوظيف العمالة الوطنية
كما نوصي بإقامة كيان رسمي مستقل كوزارة . التركيز على استقدام العمالة المؤهلة

كما نوصي . أو هيئة لرعاية وإدارة شئون المشروعات الصغيرة وتنميتها وتطويرها
 .بتطوير آليات التمويل وضمان الائتمان المقدم للمشروعات الصغيرة
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Abstract 

The problem in the study: To highlight some of the difficulties faced 
by small businesses and reduce its role in the development of the 
Saudi economy and the difficulties addressed by this study: 
 lack of national employment, and reliance on expatriate labor- 
absence of the regulatory framework, the private sector in general 
and small enterprise sector in particular- deficiencies in the funding 
of some lending institutions. 
Therefore, the objectives of the study are: 
to highlight the important role that represents small businesses in 
the Saudi economy- finding appropriate solutions for the 
employment of national manpower- create the regulatory 
framework to support the small projects, and policy-making and 
have a put option cohesion and integration as an alternative from 
the competition- Development of financing mechanisms for small 
and ensure that credit extended to them. 
To achieve the overall objective of the study was conducted a field 
study on the managers of small projects have been compiled data 
for this study using a list of a questionnaire prepared for that 
purpose, was tested after this data entered into the computer, 
using some statistical methods. 
The study contains five chapters, Chapter I: Introduction to the 
study and previous studies. Chapter II: the importance of small 
projects and the most important contemporary problems and 
challenges. Chapter III: small projects and the development of the 
Saudi economy. Chapter IV: Analysis of the results of the study. 
Chapter V: Conclusions and recommendations. 
The results showed: the importance of attracting the small 
enterprise sector of the national labor, with the introduction of 
qualified workers. The importance of creating a regulatory 
framework to support the establishment, care and management  of 
the affairs of small projects. The importance of developing 
mechanisms  for financing small projects and ensure that credit 
extended to them. 



We recommend that at the end of the study: the need for the 
attention of those responsible for the management of small 
projects employing national labor, and ensure the training and 
skills development, with a focus on bringing in skilled labor. We 
also recommend the establishment of a formal independent entity 
such as the Ministry or body for the care and management of the 
affairs of small businesses, developing and developed. We also 
recommend the development of funding mechanisms and to 
ensure that credit provided to small enterprises. 

 
 


